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Felír a közgyűlés a kormányhoz a magántisztviselők 
érdekében. 

I 

(Saját tudósítónktól) A nyári sziünet 

előtt tartott utolsó rendes (közgyűlésen ere-

detileg nyolc indítvány szerepeli Kettőt szer 

da délben .visszavontak, a közgyűlés őlső 

nap.ia a többi hat indítvány elintézésével, egy 

választással és néhány tanácsi előterjesztés 

letárgyalásával telt el. Dr. Cicatricis Lajos 

főispán elnökölt. 

(A Fehértó ügye.) 

Dr. Turóczy Mihály főügyész ismer-
tette járossy Sándor interpellációját a Fe-
hértó szivattyúzása tárgyálban, majd a ta-
nács válaszát, amelyet szerdai számában 
kivonatosan már ismertetett a Délmagyar-
ország, kérte a válasz tudomásul vételét. 

Járossy Sándor nem veheti tudomásul a 
tanács válaszát, mert az nemhogy megfe-
lelne a valóságnak, de teljesen ellenkezik 
azzal. 

Dr. Cicatricis Lajos főispán: (Csönget.) 
Figyelmeztetem . . . 

Cgy hang: Neki ez a véleménye. 
Dr. Cicatricis Lajos: Nagyon sajnálom, 

respektálok is minden véleményt, de innen 
az) elnöki székből kötelességem rendreutasí-
tani mindazokat, akik ilyen sértő 'kitételeket 
használnak. 

Járossy ezután folytába fölszólalását. 
Május 15-én még ott állt a 10,000 hold föl-
dön a viz legnagyobb része, mert ,a segéd-
szivattyúkat, amelyek fölállítását .a közgyű-
lés az ő indítványára elrendelt, nem állítot-
ták föl. 

Dr. Turóczy Mihály: Nem azért! 
Járossy: Azért. Ma, .amikor ötven ki-

logramm lisztet is elrekvirálnak, nem sza-
bad lett volna ilyen könnyelműen ki'dohm 
10,000 hold föld termését. . Ami a fehértói 
csatorna kitisztítására irányuló miniszteri 
intézkedést illeti, hát annak már ismeri az 
értékét. Egészen biztos, hogy csak ősszel ka-
punk tervet és mi arra nem várhatunk. Maid 
igy folytatja fölszólalását: 

— Az egész műszaki munkált én in-
gyen magamra vállalom és öt ,nap alatt elké-
szítem. Hát nincs a városnak mérnöksége, a 
mely má r régen megtehette volna Vezt! Hi-

szen egy jól betanított ultkaparó meg tudja 
állapítani, milyen mélyen kell a csatornát 
kitisztítani és kiásni áhlhoz, hogy a viz fo-
lyása biztosítva legyen. 

Végül megállapítja Járossy, hogy mu-
lasztás történt és ezt a mulasztást meg kell 
büntetni. Vizsgálat elrendelését indítványoz-
za arra nézve, hogy kit és milyen mértékű 
.felelősség terhel a látható mulasztásokért? 

Dr. Somogyi Szilveszter polgármester 
mindenekelőtt megköszöni Járossynak.hogy 
a műszaki munkák elvégzésére díjtalanul 
vállalkozott. Szót is csak azért kért a vitá-
ban, hogy megakadályozza azt, (hogy akad-
jon csak egyetjen ember is, aki azt higyje, 
hogy a segiédszivatlyuk beállítása hiányában 
csak egy uégyzetcentim'éternyiivel is na-
gyobb ,területet elöntött a viz, mint ameny-
nyit ,már előzőleg elöntött. 

Járossy: Ez igaz. 
Dr, Somogyi: Akkor mért mondta mé-

gis a (inérnök ,ur, hogy emiatt 20,000 méter-
mázsával kevesebb lesz a termés Szege-
den? 

Járossy: Mert nem vezették el segéd-
szivattyukkal idejében a vizet a földekről. 
És ez nagyon bűnös mulasztás. 

Somogyi polgármester ezután indokol-
ja, liogy mért pem állították be a szivaty-
tyukat. Két oka volt ennek. Először, hogy 
Szivattyú nem volt, másodszor pedig szén 

nem volt, Harmadszor, közvetlenül az in-
dítvány elfogadása után a Holt TiisZa vize 
olyan örvendetes mértékben elapadt, hogy 
uj szivattyúk beállítása egyébként sem volt 
szükséges. Abban teljesen egyetért Já-
róssyval, hogy ha tüzzel-vassal nem .sikerül 
most, a szárazság idején fél méternyi vizet 
elvenni a Fehértó vizéből, nem lesz az ősz-
szel emberi hatalom, amely megállítsa a 
Fehértó vizét; hiába lesz ellene emeletnyi 
gát is. És ott már nedves ősz esetén nem 
tiz, de busz, esetleg 30,000 hold fogja meg-
bánni. Megnyugtatásul közli, hogy hétfő óta 
folynak a munkálatok és ezt a szárazságot 
a város föltétlenül fölhasználja a kivánt cél 
elérése érdekében. Reméli, liogy a munká-
hoz fog majd műszaki csapatokat kapni a 
város, hiszen a Fehértó iigve már a királyt 
is foglalkoztatta. Kéri a tanács válaszának 
tudomásul vételét. 

Jáfossy újból való felszólalása üíán. a 
melynek során kijelenti, hogy a vizsgálat 
elrendelése iránti indítványát föntartja, a 
főispán szavazásra teszi föl a kérdést. A köz-
gyűlés 75 szóval kilenc ellenében a tanács-
nak az interpellációra adott válaszát tudo-
másul vette és elvetette a vizsgálat elren-
delése iránti indítványt. 

(A közgyűlés a magántisztviselőkért.) 

Kc vetkezett Pásztor József és Wim-

mer Fülöp indítványa a magántisztviselők 

háborús segélye ügyében. Pásztor és Wim-

mer tudvalevőleg azt indítványozták, hogy 

a kormány rendelettel kötelezze a magán-

tisztviselők munkaadóit arra, hogy legalább 

annyi háborús pótlékot adjanak, alkalma-

zottaiknak, mint amennyit az állami és vá-

rosi tisztviselőik kaptak. 

Az indítványt Taschier Endre főjegyző 

ismertette. A tanács tudvalevőleg javasolta 

a közgyűlésnek az indítványt elfogadását, a 

mi egyhangú lelkesedéssel meg is történt. A 

közgyűlés felirattal fordul a kormányhoz a 

kérdés rendezése ügyében és hasonló szelle-

mű fölterjesztés tételére kéri fel a törvény-

hatóságokat. 

(A községi tanítók drágasági 
pótléka.) 

Uilaki Antalnak az ideiglenes városi , f 
kajmazottak nyugdíjazására vonatkozó in-
dítványát Taschier Endre főjegyző ismer-
tette a tanács javaslatával. E szerint a szep-
temberi közgyűlés elé terjesztendő uj szer-
vezeti szabályrendeletben a kérdés megol-
dást fog nyerni s. igy az addig való tárgya-
lás fölösleges lenne. A közgyűlés a javas-
latot eldogadta. 

Dr. Végtnan Ferenc indítványára ki-
mondta a közgyűlés, hogy a szünidei gyer-
mektelepet havi 1400 koronával támogatja. 

Következett dr. Becsey. Károly indítvá-
nya a községi tanítók városi segélyének ki-
utalása ügyében. Az indítványt dr. Gaal En-
dre ismertette a tanács javaslatával együtt. 
E szerint a város közgyűlése által megsza-
vazott segély azért nem adható ki, mert a 
minisztertanács rendelete értelmében az ál-
lam által adandó segély es[etén a város se-
gélyéi levonják. Igy pedig az az eset állna 
•elő, hogy a város kidob 12,000 koronát, a 
miből a tanítóknak haszna egyáltalán nin-
csen. 

Dr. Becsey Károly a miniszteri rende-
let intézkedésével indokolja indítványát. 
Kéri a közgyűlést, utasítsa a tanácsot, hogy 

a már megszavazott segélyt a tanítók ré-
szére haladéktalanul utalja ki. felebbezésre 
való tekintet nélkül. 

Wimmer Fülöp: A közgyűlés már egy-
szer elhatározta, hogy a tanítókat az állami 
tanitók segélyének arányában támogatni 
fogja és ezt a határozatot a miniszter is 
jóváhagyta. Csatlakozik Becsey indítvá-
nyához és kéri a közgyűlést, fogadja el a 
tanács javaslatával szemben az ő indítvá-
nyát. 

A közgyűlés ezután egyhangúlag elfo-

gadta az indítványt. 

Dr. Lippay Lajos indítványát a katonai 
rendőrségnek külterületre való szervezésé-
ről Lippay és dr. Fajka Lajos fölszólalása 
után szintén egyhangúlag elfogadták. Követ-
kezett dr. Kovács József indítványa a gőz-
fürdő eladása ügyében. Bokor Pál helyettes-
polgármester ismertette a tanács javaslatát, 
.mely szerint a gőzfürdő eladásáról szó sem 
lehet. Ugyanis azért, hegy a gőzfürdő jelen-
leg nem jövedelmez, nem teheti ki a város 
uzsorának a közönséget. Javasolja azonban 
a tanács az indítvány második részének el-
fogadását, hogy a közgyűlés irjon föl a bel-
ügyminiszterhez a fürdőiizem szén szükség-
letének biztosításáért. 

Dr. Kovács József fölszólaiásában is-
mertette a gőzfürdőben uralkodó, szerinte 
tűrhetetlen állapotokat. "Nincs papucs, nincs 
fejkendő, a lepedők piszkosak,, minden rosz-
szul megy. Magánvállalkozásban ez termé-
szetesen megváltoznék. Most pedig legjobb 
alkalom van a fürdő eladására. 

Dr. Turcsányi Imre nincs egy vélemé-
nyen az indítványozóval. Azért, mert a vá-
ros a fürdő üzemére ráfizet, még nem lehet 
eladni a fürdőt, ellenben a hatóság legyen 
rajta, hogy a fül 1ö bajait kiküszöböljék. 
Majd, amikor vég; lesz a háborúnak és ha-
zajön a sok izületi bántalomban szenvedő 
ember, nagyon jó lesz, hogy a városnak lesz 
egy gőzfürdője, ahol majd pár fillérért eny-
h i tb c tik f á j d al m aik a t. 

A közgyűlés a fölszólalás után hozzájá-
rult a tanács javaslatához. 

{Tanácsi előterjesztések.) 

Ilat óna elmúlt, mire az inditványoik,kai 
végzett a közgyűlés s a tanácsi: előterjeszté-
sekre kerülhetett a sor. Ennek során a viz-
mütelepi gépészt állásra egyhangúlag meg-
választotta a közgyűlés Várhelyi Jánost, az 
eddigi gépészt, aki egyedül pályázott az ál-
lásra. 

A baktól bérföldek árát tudvalevőleg száz 
percenttel fölemelte a tanács. A bérlők egy 
része hajlandó volt megfizetni a fölemelt 
•bért, a másik részük fezonban olyan, kategó-
riába tartozott, akiknek bérletét a tanács ere-
detileg semmi körülmények között nem akar-
ta meghosszabbítani, mert ezeket a területe-
ket. a kiskertek és. saját céljaira akarta fen-
tartani. Ezeknek a földeiknek a bérlői olyan 
nyilatkozatot irtaik alá az ügyészségen, hogy 
hajlandók megfizetni ai fölemelt bért ők is, 
de ezzel szemiben kérik a bérletüknek egy 
évre történő meghagyását. A tanács ehhez 
hozzájárult és tudomásulvétel végett, beje-
lentette ezt az intézkedését a közgyűlésnek, 
amely azt tudomásul is vette. 

A közgyűlés folytatását ezzel háromne-
gyed hét órakor az elnök csütörtök délután 
4 órára tűzte ki. 

Aki 100 koronát jegyez, egy puskát, 

aki 1000 koronát jegyez, egy géppuskát, aki 

10.000 koronát jegyez, egy ágyút ad az ál-

lamnak, Valamennyien pedig megteremtik a 

győzelmet és a békét. 

ARZ, 

gyalogsági tábornok, 


